
A GRASSALKOVICH KASTÉLY: ELSŐ INTERPELLÁCIÓ  
 
A szeptemberi ülésszakra rögtön egy interpellációt is benyújtottam a 
gödöllői Grassalkovich-kastéllyal kapcsolatban. Az interpellációra a 
művelődési miniszter, Glatz Ferenc válaszolt, s ígéretet tett arra nézve, 
hogy az ügyben a Kormány hamarosan meghozza döntését. Ez még a 
választások előtt meg is történt, s bizonyos vagyok abban, hogy a Kastély 
munkálatainak interpellációm nagy lökést adott, s talán ma nem lennénk 
ott a renoválásban. a Kastély hasznosításában, mint ahol vagyunk.  
 
A Kastélyt mindig is szívügyemnek tekintettem, s talán ez az alkalom jó 
arra, hogy időben kissé előre szaladjak, s emlékezzem arra a költségvetési 
módosító indítványomra, amit 1992-ben nyújtottam be, melynek 
elfogadásával jöhetett létre a Grassalkovich-kastély alapítvány, mely 
költségvetési támogatásból eddig 400 millió Ft-ot kapott, abból az 
egymilliárd forintból, mely remélhetőleg még 1996. előtt az alapítvány 
javára befolyik, hogy folyamatos lehessen a helyreállítási munka.  
 
Következzék tehát az interpelláció szövege, jegyzőkönyv szerint:  
 
ELNÖK: Tisztelt Képviselőtársaim! Roszík Gábor képviselőtársunk 
interpellálni kíván a miniszterelnökhöz a gödöllői Grassalkovich kastély 
kezelői jogának rendezése, a hasznosítás feltételeinek megteremtése 
tárgyában.  
 
Roszík Gábor képviselőtársamat illeti a szó, Pest megye 4. 
választókerület.  
 
ROSZÍK GÁBOR: Köszönöm szépen.  
 
Tisztelt Ház! Tisztelt Miniszterelnök Úr! Tisztelt Művelődési Miniszter 
Úr! Varga Imre képviselőtársam a júniusi ülésszakon felvetette a gödöllői 
Grassalkovich-kastély áldatlan állapotának kérdését. Választópolgárai m 
nevében is köszönöm gondoskodását, hiszen akkor hívta fel a figyelmet 
erre a gödöllői, de mégis országos jelentőségű problémára, amikor 
választókerületem képviselet nélkül volt a Parlamentben.  
 
Úgy érzem, a kastély nemzeti érdekeinek méltatását nála pontosabban 
magam sem tudnám elvégezni. Erre most nem is lenne szükség, hiszen 
valamennyien jól ismerik. Őszinte örömünkre szolgált Gödöllőn az az 
odaadó figyelem is, amely Glatz Ferenc miniszter úr és a kormányzat 
részéről megnyilvánult. Miniszter úr gyors látogatása, helyzetfelmérése, 
valamint ígérete, hogy egyik őszi ülésszakon vissza kell térni él kastély 



kérdésére, azzal a megnyugtató érzéssel tölti el városom lakóit, hogy a 
nagyon közeli jövőben rendeződik-e a kiemelkedő műemlékegyüttes 
sorsa.  
 
Az elmúlt évek során több magas szintű fórumon felvetődött a kastély 
hovatartozásának, hasznosításának kérdése. A különböző szintű döntések 
ellenére azonban a mai napig nem garantált e pótolhatatlan építészeti 
műkincs megmaradása és távlati, méltó hasznosítása. Az Országos 
Műemléki Felügyelőség és városom képtelen két alapvető problémával 
megbirkózni. Az egyik a kezelői jog rendezetlensége, a másik, pedig a 
kezelői jogon alapuló hasznosítás szabadságának mértéke. Kulcskérdés 
ugyanis a felújításhoz szükséges anyagi fedezet előteremtése, és ha ezt 
kormányzati, vagy tárcaszinten képtelenség megoldani, akkor az említett 
két feltételt kell határozott intézkedéssel és gyorsan rendezni. Glatz 
miniszter úr korábban említést tett arról, hogy a kezelői jogot anyagi 
áldozatok nélkül, jogi aktussal egy kézbe lehet adni, a hasznosítás 
módjában, pedig úgy vélem, akkor lehet kormányzati szinten felelős és 
eredményt garantáló döntést hozni, ha nem kötjük gúzsba Gödöllő 
törekvéseit, hanem az amúgy erősödő helyi önkormányzat kezébe tesszük 
le a hasznosítás szabadságának jogát.  
 
Ezért javaslom, hogy a kastély legyen végre valóban a gödöllőieké, a 
kezelői jog a Fővárosi Tanácstól és a Pilisi Parkerdő Gazdaságtól 
kerüljön Gödöllő városához, méghozzá térítésmentesen.  
 
Itt ragadom meg, az alkalmat, hogy tisztelettel megköszönjem a 
Honvédelmi Minisztériumnak a gyors és határozott intézkedését, 
reagálását és, hogy az ő birtokában lévő kezelői jogról Gödöllő javára 
lemondott. A kezelői jog gyakorlását szabályozó törvények és a 
műemléki előírások figyelembevételével Gödöllő város szabad döntési 
feltételekkel rendelkezzék afelett, hogy milyen célokra és milyen 
partnerekkel együttműködve hasznosítsa az épületegyüttest. Csak 
megjegyzem: a város eddigi erőfeszítése, kiépített nemzetközi kapcsolatai 
ehhez bíztató alapot nyújtanak.  
 
Tisztelettel kérem tehát a kormányzatot, hogy javaslatomat figyelembe 
véve nagyon rövid időn belül hozza meg döntését, és a szükséges 
intézkedéseket, a kastély sorsát illetően. Nem túlzás azt állítanom, hogy a 
kérdés végre perspektivikus megoldását nemcsak 30 ezer gödöllői polgár, 
hanem számtalan honfitársam is várja.  
 
Köszönöm figyelmüket. (Taps.)  
 


